



QK2008750

CN 34-1304/R

中华疾病控制杂志

ZHONGHUA JIBING KONGZHI ZAZHI

2020年2月 第24卷 第2期

February 2020

Vol.24 No.2

国家卫生健康委员会主管
中华预防医学会主办

CHINESE

JOURNAL OF DISEASE

CONTROL & PREVENTION

中国精品科技期刊
 《中国科学引文数据库(CSCD)》核心库期刊(C)
 《中文核心期刊要目总览》收录期刊
 中国科技核心期刊
 RCCSE 中国核心期刊(5/114,A+)
 中国科技论文统计源期刊
 《中国学术期刊文摘》收录期刊
 《全国报刊索引》收录期刊
 中国知网《中国学术期刊》网络出版总库收录期刊
 中国核心期刊(遴选)数据库收录期刊
 中华首席医学网收录期刊
 《日本科学技术振兴机构数据库(中国)》(JSTChina)收录期刊
 美国《化学文摘》(CA) 收录期刊
 美国《乌利希期刊指南》(Ulrichsweb) 收录期刊
 WHO 西太平洋地区医学索引(WPRIM) 收录期刊
 国家卫生和计划生育委员会首届优秀期刊(2013)
 中华预防医学会系列杂志优秀期刊(2017年)
 安徽省优秀期刊(2017年)
 《CAJ-CD 规范》执行优秀期刊(2001年)



ISSN 1674-3679



9 771674 367201

万方数据

中华预防医学会系列杂志

SERIAL JOURNAL OF CHINA PREVENTIVE MEDICINE ASSOCIATION

2

2020

中华疾病控制杂志

ZHONGHUA JIBING KONGZHI ZAZHI

月刊 1997年3月创刊 第24卷 第2期 2020年2月15日出版

主管
国家卫生健康委员会
100044,北京市西城区西直门外南路
1号

主办
中华预防医学会
100021,北京市朝阳区潘家园华威里
25号
安徽医科大学
230032,安徽省合肥市梅山路81号

编辑出版
编辑 中华疾病控制杂志编辑委员会
出版 中华疾病控制杂志编辑部
安徽省合肥市梅山路81号安徽医科大学
109信箱 邮政编码 230032

电话/传真:(0551)65161171
网址:<http://zhjbkz.ahmu.edu.cn> (中文)
<http://en.zhjbkz.ahmu.edu.cn> (英文)
E-mail:zhjbkz@126.com

主编
叶冬青

编辑部主任
范引光

广告发布登记编号
合广变字[2019]009号(本刊经国家
食品药品监督管理局批准为可发布处
方药物广告的媒体)

广告部
电话/传真:(0551)65161171

印刷
合肥现代印务有限公司

国内发行
中国邮政集团公司安徽省分公司
邮发代号 26-155
中国邮政报刊订阅网
<http://bk.11185.cn>

国外总发行
中国国际图书贸易集团有限公司
国外发行代号:BM3686

邮购
中华疾病控制杂志编辑部

定价
全年180.00元 每期15.00元

中国标准连续出版物号
ISSN 1674-3679
CN 34-1304/R

版权归属
版权归中华疾病控制杂志所有,
未经授权,不得转载、摘编本刊文章,
不得使用本刊的版式设计。
除非特别声明,本刊刊出的所有
文章不代表本刊主办单位和编委会
的观点。

(原《疾病控制杂志》)

目次

述评

我国新发传染病应对形势和任务 李群(125)

论著

甘肃省儿童急性下呼吸道感染病原流行病学特征
..... 曹文珮 马晶 李娟生 任晓卫 申希平 刘小宁(128)

2010-2018年湖北省猩红热流行病学特征及发病趋势预测
..... 蔡晶 黄淑琼 杨雯雯 张鹏 谢聪 吴然(134)

云南省18个少数民族2009-2018年乙型病毒性肝炎流行趋势 ...
董哲 康文玉 余文 许琳 胡筱莲 赵智娴 李琼芬(139)

2015-2017年盐城市乙型流感病毒HA1、NA基因分子特征
陈国清 李春香 王瑶 李峰 徐士林 李长城 邵荣标(145)

2013-2018年度滨州市B型流感病毒血凝素和神经氨酸酶基因进
化特征分析
..... 张丽芳 张静 孙辉 黄莹 尹秀升 韩锋产(151)

肺结核患者外周血中长链非编码RNA MALAT1、NEAT1和NEAT2
的表达研究 厉虹森 陈双双 包训迪 张根友
史四九 刘晓宁 章鑫丽 刘双 王华 李晔(155)

2013-2016年山东省食品中单核细胞增生李斯特菌的血清型、耐药
性及分子分型分析 侯配斌
陈玉贞 李心朋 李文 刘静 董海燕 王梅 张华宁(160)

安徽省某胃癌高发县40~69岁居民食盐及腌渍食物摄入与幽门螺
杆菌感染状况的调查与分析 吴寒寒 王陈 汪光军
赵奇红 李李 陈文军 博庆丽 胡传来 胡安拉(164)

天津市宝坻区老年人体质指数、腰围以及腰围身高比与高血压患病率的关联	孙琢玉 李怡君 杜沟 刘倩 傅镜竹 周东涛 黄国伟 王广舜 孙长青(170)
睡眠时间和睡眠质量对我国中老年人高血压发病率的影响	朱令圆 方园 曹智贤 王阳 何玉华 王昱政(176)
基于分位数回归模型的2型糖尿病住院患者生命质量影响因素分析	张静 孙仙 张文玲 李金霞 田小丽(183)
江苏省海门市1999-2016年成年女性乳腺癌发病及死亡趋势分析	钱俊华 王莹莹 杨艳蕾 黄培新 江峰 王娜 姜庆五(189)
T ₁ ₄ N ₀ M ₀ 期口腔癌患者治疗方式与预后的关联研究	卢美琪 包晓丹 张彦伟 蔡超群 林琪玲 陈晨毅 陈敬婷 林菁 汪靖 陈青 陈林 王瑞 陈法 刘凤琼 邱宇 何保昌(194)
社区55岁及以上人群轻度认知功能障碍与跌倒风险的关联	孙晓娅 贺志强 王立群 王志忠(200)
湖北农村女性打麻将和看手机行为与抑郁状况的相关性研究	王晓宇 王琦璠 刘楠楠 代国红 沈敏 王友洁 梁渊(204)
EGFR-TKIs一线治疗晚期非小细胞肺癌的有效性和安全性比较:网状Meta分析	张慧芳 马金沙 李璐 高倩 王彤(210)

综 述

全球乙型肝炎病毒基因型的分布现状	吴明山 刘振球 陈兴栋 张铁军(217)
气象因素与交通事故伤害关联性的系统评价	梁明明 张允 汪媛 叶鹏鹏 施婷婷 闵敏 邢秀雅 段蕾蕾 孙业桓(222)

短篇论著

linc00346和E2F2在肝癌中的表达及其与预后的关系	朱玉 刘浩瀚 丁蕾 梁雅丽 文育锋(228)
2018-2019年流感流行季节河北省流感病毒对神经氨酸酶抑制剂药物的耐药性研究	姜彩肖 韩光跃 李岩 刘艳芳 刘兰芬 齐顺祥(233)
2015-2018年淄博市肾综合征出血热流行特征和宿主动物监测	王玲 张艳 张玲 刘芳盈 孙涛 姜晓林 王志强 王显军(237)
深圳市流动儿童麻疹流行病学特征及发病影响因素分析	范铎基 陈俊良 孙杨青 莫博惟 王德全(241)

公共卫生历史

环境与疾病理论奠基人——希波克拉底	吴俊 叶冬青(245)
-------------------------	-------------

简 讯

正确认识新型冠状病毒肺炎	章奇(封二)
携手共济同战“疫” 凝心聚力克时艰——致全国公共卫生与预防医学科技工作者的一封信	中华预防医学会 2020年2月7日

本刊实行网上在线投稿 网址:<http://zhjbkz.ahmu.edu.cn>

如有疑问请与管理员信箱联系 zhjbkz@126.com

责任编辑 叶冬青 编辑 张天平 张勤
 英文摘要审校 潘海峰 李宝珠 统计学审校 范引光
 本期执行编委 苏虹 王静

【期刊基本参数】CN34-1304/R * 1997 * m * A4 * 124 * zh * P * ¥15.00 * 3000 * 24 * 2020-02

CHINESE JOURNAL OF DISEASE CONTROL & PREVENTION

Monthly Established in March 1997 Volume 24, Number 2 February 15, 2020

Administrative Authorities

National Health Commission of the People's Republic of China
No 1 Xizhimen Outer South Road, Xicheng District, Beijing

Sponsor

Chinese Preventive Medicine Association
100021, No. 25 Huaweili, Panjiayuan, Chaoyang District, Beijing, P. R. China
Anhui Medical University
230032, 81 Meishan Road, Hefei, Anhui, China

Editing Publishing

Editorial Board of Chinese Journal of Disease Control & Prevention
Anhui Medical University No. 81 Meishan Road, Hefei, Anhui, China
Zip code 230032
Tel (0551)65161171
Fax (0551)65161171

Editor-in-Chief

YE Dong-qing(叶冬青)

Managing Director

FAN Yin-guang(范引光)

Printing

Hefei Xiandai
Printing Limited
Company

Mail-Order

Editorial Office, Chinese
Journal of Disease Control
& Prevention

Overseas Distributor

China International Book
Trading Corporation
Code No. BM 3686

Http://zhjbkz.ahmu.edu.cn(Chinese)

Http://en.zhjbkz.ahmu.edu.cn
(English)

E-mail:zhjbkz@126.com

CSSN

ISSN 1674-3679

CN 34-1304/R

Copyright

Copyright by the Chinese Journal of Disease Control and Prevention. No content published by the Chinese Journal of Disease Control and Prevention may be reproduced or abridged without authorization. Please do not use or copy the layout and design of the journals without permission.

All articles published represent the opinions of the authors, and do not reflect the official policy of the Sponsor or the Editorial Board unless this is clearly specified.

CONTENTS

Literature Review

The situation and responses of emerging infectious diseases in China

..... LI Qun(125)

Epidemiological characteristics of acute lower respiratory tract infection in children in Gansu Province

..... CAO Wen-pei, MA Jing,
LI Juan-sheng, REN Xiao-wei, SHEN Xi-ping, LIU Xiao-ning(128)

Epidemiological characteristics and trend prediction of scarlet fever in Hubei Province from 2010 to 2018

..... CAI Jing, HUANG Shu-qiong,
YANG Wen-wen, ZHANG Peng, XIE Cong, WU Ran(134)

Epidemic trend of hepatitis B in 18 ethnic minorities of Yunnan Province from 2009 to 2018

..... DONG Zhe, KANG Wen-yu,
YU Wen, XU Lin, HU Xiao-ting, ZHAO Zhi-xian, LI Qiong-fen(139)

Molecular characteristics of the hemagglutinin 1 and neuraminidase genes of influenza B viruses isolated in Yancheng city from 2015 to 2017

..... CHEN Guo-qing, LI Chun-xiang, WANG Yao,
LI Feng, XU Shi-lin, LI Chang-cheng, SHAO Rong-biao(145)

Phylogenetic analysis of influenza B hemagglutinin and neuraminidase gene in Binzhou City from 2013 to 2018

..... ZHANG Li-fang, ZHANG Jing,
SUN Hui, HUANG Ying, YIN Xiu-sheng, HAN Feng-chan(151)

Expression of long non-coding RNA MALAT1, NEAT1 and NEAT2 in peripheral blood of tuberculosis patients

..... LI Hong-miao, CHEN Shuang-shuang,
BAO Xun-di, ZHANG Gen-you, SHI Si-jiu, LIU Xiao-ning,
ZHANG Xin-li, LIU Shuang, WANG Hua, LI Ye(155)

Antibiotic resistance, serotype and molecular typing of *Listeria monocytogenes* from foods in Shandong Province from 2013 to 2016

..... HOU Pei-bin, CHEN Yu-zhen, LI Xin-peng, LI Wen,
LIU Jing, DONG Hai-yan, WANG Mei, ZHANG Hua-ning(160)

Relationship between the intake of salt and salted food and the infection of *Helicobacter pylori* in 40 - 69 years old local residents in a county with high gastric cancer risk in Anhui Province

..... WU Han-han,
WANG Chen, WANG Guang-jun, ZHAO Qi-hong, LI Li,
CHEN Wen-jun, BO Qing-li, HU Chuan-lai, HU An-la(164)

Associations of body mass index, waist circumference, waist height ratio and hypertension in the elderly	SUN Zhuo-yu, LI Yi-jun, DU Yue, LIU Qian, FU Jing-zhu, ZHOU Dong-tao, HUANG Guo-wei, WANG Guang-shun, SUN Chang-qing(170)
Effect of sleep duration and quality on hypertension incidence in Chinese middle-aged and elderly people	ZHU Ling-yuan, FANG Yuan, CAO Zhi-xian, WANG Yang, HE Yu-hua, WANG Yu-zheng(176)
Quantile regression model-based analysis of influencing factors on quality of life of inpatients with type 2 diabetes	ZHANG Jing, SUN Xian, ZHANG Wen-ling, LI Jin-xia, TIAN Xiao-li(183)
Analysis on incidence and death trend of breast cancer in adult women from 1999 to 2016 in Haimen, Jiangsu Province	QIAN Jun-hua, WANG Ying-ying, YANG Yan-lei, HUANG Pei-xin, JIANG Feng, WANG Na, JIANG Qing-wu(189)
The prognostic effects of treatment on oral cancer patients with T₁₋₄N₀M₀ stage	LU Mei-qi, BAO Xiao-dan, ZHANG Yan-wei, CAI Chao-qun, LIN Qi-lin, CHEN Chen-yi, CHEN Jing-ting, LIN Jing, WANG Jing, CHEN Qing, CHEN Lin, WANG Rui, CHEN Fa, LIU Feng-qiong, QIU Yu, HE Bao-chang(194)
Association of mild cognitive impairment with incidence of falls in communities aged 55 and over	SUN Xiao-ya, HE Zhi-qiang, WANG Li-qun, WANG Zhi-zhong(200)
Association of the behaviors of playing mahjong and watching mobile phone with depression in rural women in Hubei Province	WANG Xiao-yu, WANG Yu-fan, LIU Nan-nan, DAI Guo-hong, SHEN Min, WANG You-jie, LIANG Yuan(204)
Comparative efficacy and safety of first-line EGFR-TKIs for advanced non-small cell lung cancer: a network meta-analysis	ZHANG Hui-fang, MA Jin-sha, LI Lu, GAO Qian, WANG Tong(210)
Review	
Current situation on the global distribution of hepatitis B virus subtypes	WU Ming-shan, LIU Zhen-qiu, CHEN Xing-dong, ZHANG Tie-jun(217)
A systematic review on the association between meteorological factors with traffic accident injury	LIANG Ming-ming, ZHANG Yun, WANG Yuan, YE Peng-peng, SHI Ting-ting, MIN Min, XING Xiu-ya, DUAN Lei-lei, SUN Ye-huan(222)
Short Reports	
Expression profile and prognostic value of linc00346 and E2F2 in liver cancer	ZHU Yu, LIU Hao-han, DING Lei, LIANG Ya-li, WEN Yu-feng(228)
Drug resistance analysis of influenza virus to neuraminidase inhibitor from 2018 to 2019 in Hebei Province	Jiang Cai-xiao, Han Guang-yue, Li Yan, Liu Yan-fang, Liu Lan-fen, Qi Shun-xiang(233)
Analysis of epidemiological characteristics and surveillance result of host animal on hemorrhagic fever with renal syndrome in Zibo City from 2015 to 2018	WANG Ling, ZHANG Yan, ZHANG Ling, LIU Fang-ying, SUN Tao, JIANG Xiao-lin, WANG Zhi-qiang, WANG Xian-jun(237)
Epidemiological characteristics and influencing factors of measles among floating children in Shenzhen: a case-control study	FAN Duo-ji, CHEN Jun-liang, SUN Yang-qing, MO Bo-wei, WANG De-quan(241)
History of Public Health	
The founder of environment and disease theory: Hippocrates	WU Jun, YE Dong-qing(245)

Responsible Editor YE Dong-qing **Editor** ZHANG Tian-ping ZHANG Qin
English Editor PAN Hai-feng LI Bao-zhu **Statistical Editor** FAN Yin-guang
Executive Editor SU Hong WANG Jing

[Serial parameters] CN34-1304/R * 1997 * m * A4 * 124 * zh * P * ¥15.00 * 3000 * 24 * 2020-02



预防新型冠状病毒感染的肺炎 七步洗手法



掌心相对
手指并拢
相互揉搓



手心对手背沿
指缝相互揉搓
双手交换进行



掌心相对
双手交叉沿指缝
相互揉搓



弯曲各手指关节
半握拳把指背放在
另一手掌心旋转揉搓
双手交换进行



一手握另一手
大拇指旋转揉搓
双手交换进行



弯曲各手指关节
把指尖合拢在另一
手掌心旋转揉搓
双手交换进行



螺旋式擦洗手腕
交替进行

国家卫生健康委疾控局 宣传司
中国疾病预防控制中心